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ПАД КРЫЛОМ 
нБЕРАГІНІ»

(Заканчэнне.
Пачатак

на 1-й стар.)
П р ы в і т а н н е  

ўдзельнікам і гасцям 
«Берагіні» даслаў 
пасол Беларусі ў 
Францыі, паста- 
янны прадстаўнік 
нашай краіны пры 
ЮНЕСКА Павел 
ЛАТУШКА. Ён за- 
значыў:

— Фестываль 
«Берагіня» ўжо стаў 
значнай падзеяй у 
культурным жыцці 
не толькі Гомель- 
шчыны, але і ўсёй 
Беларусі. Адметная 
рыса фестывалю — 
яго арыентаванасць 
на захаванне сама- 
бытнай народнай 
творчасці.

I сапраўды, «Бе- 
рагіня» — гэта не толькі чаты- 
ры дні заключных святочных 
мерапрыемстваў. Гэта вялікі і 
грунтоўны праект па вывучэн- 
ні спадчыны сваёй мясцовасці, 
які рэапізоўваецца ўдзельнікамі 
цягам двух гадоў. Гэта карпатлі- 
вая навуковая і даследчая пра- 
ца па аналізе крыніц розных 
відаў, экспедыцыйныя пошукі, 
бясконцыя гутаркі з прадстаўні- 

-камі старэйшага пакапення.

«Ацэньвалася не толькі 

дакладнасць рухаў, 

зладжанасць пар, 

але і ўменне грымацца 
на сцэне, арты сты чнасць, 
адпаведнасць рухаў таму 
вары янту танца, што 
распаўсюджаны ў пэўнай 

мясцовасці».

— Фестываль традыцыйны 
ў самым добрым сэнсе гэта- 
га слова. Аднойчы выбраўшы 
шлях на захаванне народнай 
традыцыйнай культуры, ён і 
сёння прытрымліваецца гэтай 
канцэпцыі, — кажа начальник 
упраўлення ўстаноў культу
ры і народнай творчасці Мі- 
ністэрства культуры Наталля 
ЗАДЗЯРКОУСКАЯ.

«Берагіня» — гэта яшчэ і вы- 
датная магчымасць паназіраць, 
як ажыццяўляецца пераемнасць 
пакапенняў, як перадаюцца во- 
пыт і веды. Гэта выдатная ла- 
бараторыя для даследчыкаў, 
а для саміх носьбітаў трады-

Узорны фальклорны ансамбль 
«Рудабельскія зорачкі» з г.п. Акцябрскі 

прэзентаваў на свяце 
не толькі спеўную і танцавальную спадчыну, 

але і мясцовыя стравы.

цыі — гарантыя захавання іх 
спадчыны.

— У наш час, у хуткаплын- 
ным XXI стагоддзі людзі звяр- 
нулі ўвагу на тое, што іх робіць 
людзьмі менавіта разнастай- 
насць, якая захоўваецца пры 
асабістым кантакце паміж пака- 
леннямі. Капі песня перадаецца 
з вуснаў на вусны, танец — з 
нагі на нагу, найгрыш — з ін- 
струментаў на інструмент, — ' 
падкрэсліў загадчык кафедры 
этнапогіі і фальклору БДУКМ, 
кандыдат культуралогіі Вя- 
часлаў КАЛАЦЭИ. — Заслуга 
нашых навукоўцаў у тым, што 
яны змаглі сінтэзаваць кан- 
цэпцыю фестывапю, які амаль 
дваццацігоддзе паспяхова існуе 
ў беларускай культурнай пра- 
сторы. Зерне, што мы пасеялі, 
ужо дае добрыя ўсходы. Людзі, 
якія некапі ўпершыню выйшлі 
на сцэну «Берагіні» як носьбіты 
мастацтва сваёй малой радзі- 
мы, вёскі, выраслі, многія стапі 
ўжо прызнанымі спецыялістамі 
ў Беларусі і за мяжой.

Як любы фестываль, «Бера- 
гіня» мае свае традыцыі, свае 
адметныя «фішкі». Гэта вялікае 
«Рудабельскае Купапле», што 
ладзіцца ў апошнюю ноч фэсту; 
кірмаш вырабаў дэкаратыўна- 
прыкпаднога мастацтва, а так- 
сама яскравы конкурс пар-вы- 
канаўцаў беларускіх бытавых 
танцаў. Сёлета яго ўдзельніка- 
мі былі пары пяці ўзроставых 
катэгорый. Самым маподшым 
танцорам — 9 гадоў, а старэй- 
шым — за 80! I капі ў танцах 
маладых бачыцца перадусім 
старанне, жаданне выконваць 

парады кіраўнікоў, 
то ў танцах ста- 
рэйшых — вопыт 
і характар, адмет- 
ны індывідуапьны 
стыль, што выпра- 
цоўваўся гадамі і 
нават дзесяцігод- 
дзямі.

— Выдатна, 
што ў танцавапь- 
ным конкурсе 
шмат маладых. 
Яны прымаюць 
эстафету ў ста
рэйшага пака- 
лення, — сцвяр- 
джае сябра журы 
та н ц а ва л ьн а га  
конкурсу, вядомы 
балетмайстар-па- 
станоўшчык, ства- 
ральнік сусветна- 
вядомых «Харо- 
шак» Мікалай  
ДУДЧАНКА.

Былі ў сёлетняй 
«Берагіні» і новыя 
рысы. У межах 
фестывалю пра- 
цавала выстаўка 
фотакарэспандэн- 
та газеты «Звяз-

да» Яўгена Пясецкага, якая 
пазнаёміла з адметнымі ста- 
ронкамі гісторыі фэсту; прай- 
шоў I рэспубліканскі конкурс 
музычных капэл традыцыйна- 
га складу, таксама ўпершыню 
адбыўся конкурс сапістаў — вы- 
канаўцаў беларускіх народных 
традыцыйных танцаў. Перад 
танцорамі-салістамі (a іх бы
ло больш як шэсць дзясяткаў!) 
стаяла няпростая задача — вы- 
канаць танцы «Жабка», «Чоба- 
ты», «Мікіта».

Аўтар і кіраўнік фестыва
лю «Берагіня», этнахарэолаг 
Мікола КОЗЕНКА расказаў:

адзначыць двацца- 
цігоддзе, вырасла 
цэлае пакаленне 
аматараў фалькло
ру, традыцый бе- 
ларускага народа, 
склалася цэлае ко
ла адданых сяброў 
фестывалю, тых, 
хто некалі амаль 
выпадкова трапіў на 
«Берагіню», але такі 
застаўся на ўсё жыц- 
цё яе адцаным пры- 
хільнікам.

— Гэтыя дні за- 
стаюцца ў памяці 
надоўга, бо свята, 
што праходзіць у 
невялікім раённым 
цэнтры, ужо стала 
брэндам цэлай кра- 
іны, а шырокі ўдзел 
тут замежных ка- 
лектываў сведчыць 

і пра яго міжнародны аўтары- 
тэт, — кажа пісьменнік, на
месит старшыні Беларуска- 
га фонду культуры Анатоль 
БУТЭВІЧ. — Ёсць надзея, што 
гэты фестывапь увойдзе ў спіс 
нематэрыяльнай культурнай 
спадчыны ЮНЕСКА.

У гады Вялікай Айчыннай 
вайны Акцябрскі, які тады назы- 
ваўся Рудабелкай, быў стапіцай 
Рудабельскай рэспублікі — зям- 
лі, якая заставалася свабоднай 
ад фашысцкіх акупантаў. Тая 
сімвалічная рэспубліка была 
сведчаннем адданасці яе жы- 
хароў ідэалам, за якія змагалі-

Падчас урачыстага закрыцця Рэслубліканскага фестывалю «Берагіня» 
пісьменнік Анатоль Бутэвіч уручыў спецыяльныя прызы ад пасла 
Беларусі ў Францыі, пастаяннага прадстаўніка нашай краіны пры 
ЮНЕСКА Паўла Латушкі. На фота ўзнагароду атрымлівае Багдан 

Захарэвіч з фальклорнага калектыву «Мілавіца» Цэнтра дадатковай 
адукацыі дзяцей і моладзі «Ветразь» (г. Мінск).

— За гады існавання фесты
вапю з'явіліся новыя асобы, ка- 
лектывы, новыя танцавапьныя 
пары, распачаліся праекты, якія 
грунтуюцца на вывучэнні тра
дыцыйнай культуры. На жаль, 
носьбіты традыцый вельмі 
хутка сыходзяць, а разам з імі 
адыходзіць частка нашай спад
чыны. Фестываль «Берагіня» 
скіраваны на падтрымку, пера
емнасць у культуры. Хочацца, 
каб быў працяг.

«М эты фестывалю —  

выяўленне, аднаўленне, 
трансляцыя, 

папулярызацыя 

традыцыйнай культу ры 

сваёй мясцовасці 

ў розных яе мастацкіх 
праявах».

Не выпадае сумнявацца, 
што ён, такі працяг. абавязко- 
ва будзе. Бо разам з фэстам, 
які праз два гады пройдзе ў 
Акцябрскім ужо дзясяты раз І

ся нашы продкі. Таму Анатоль 
Бутэвіч прапанаваў у дні правя- 
дзення «Берагіні» засведчыць 
існаванне Рудабельскай Фальк- 
лорнай Рэспублікі, якая можа 
стаць сімвалам еднасці ў любові 
да фапьклору і пераемнасці па- 
між рознымі пакапеннямі бела- 
русаў, абмену вопытам і ведамі 
ў гапіне вывучэння каранёвых 
традыцый нашага народа.

I сапраўды, фальклорных 
фестывапяў у нас нямала, але 
«Берагіня» — адзіны, дзе да 
фапьклору так шчыра і непа- 
срэдна далучаюцца дзеці. Гэты 
фестываль — прыклад таго, як 
трэба шанаваць сваё, роднае, 
што вырасла з маці і ўваходзіць 
у свядомасць дзіцяці разам з лю- 
боўю да роднай зямлі, якое за- 
раджаецца як любоў да роднага 
куточка і з цягам часу ператва- 
раецца ў вялікую любоў да ра- 
дзімы. «Берагіня» вучыць: варта 
любіць і берагчы сваё, роднае і 
спрадвечнае. Толькі так можна 
адчуць сябе беларусам.

Марына ВЕСЯЛУХА. 
vesialuha @ zviazda. by

Фота Яўгена ПЯСЕЦКАГА.
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